
DANA SVĚRÁKOVÁ 

 

Paní Dana Svěráková, za svobodna Hybnerová, se narodila 25. 

listopadu 1958 v Liberci. Dětství prožila spolu se svým bratrem v Haraticích. 

Díky svému dědovi to bylo období velmi šťastné a bezstarostné. Děda jí byl 

velkým vzorem a idolem. Připravoval paní Danu do života, ukazoval cestu, učil 

ji lásce k vlasti a dobrému chování k lidem. Též v ní probudil sportovního ducha. 

 Dana během školy aktivně lyžovala a věnovala se gymnastice. Po 

základní škole neměla možnost kvůli komunistickému režimu nastoupit na 

střední školu s maturitou, a proto se vyučila prodavačkou drogistického zboží. 

Po vyučení začala pracovat v drogerii, kterou v budoucnu nakonec i vedla.  

24. listopadu 1979 se poprvé vdala. Vzala si Milana Procházku, který 

zhruba o jeden rok později emigroval a už se jí neozval. Zanechal ji tu  samotnou 

s jednoročním synem Jakubem. Touto dobou to měla opravdu velmi těžké, 

jelikož emigrace jejího manžela ji v komunistickém Československu přinesla 

útrapy, které jí tehdy převrátily život vzhůru nohama a které ji ztrpčovaly každý 

den. Aby vůbec uživila syna i sebe, musela si přivydělávat vedle zaměstnání 

různými brigádami. Kvůli manželově emigraci přišla totiž o nejlukrativnější 

přivýdělek, kdy pracovala jako manekýnka pro tehdejší státní podnik Jablonex. 

Musela si najít několik jiných krátkodobých brigád, např. v noci pracovala v 

restauraci za barem. Kvůli práci spala běžně pouze čtyři hodiny denně a často 

jedla jen hrách s kroupami, aby jí peníze vystačily na lístky na Sunar pro syna. 

V roce 1988 se podruhé vdala a přijala příjmení Svěráková.  

Její syn Jakub vynikal ve sportech, převážně v tenise. Proto také dostal 

na střední škole nabídku ke studiu v USA, kde nakonec zůstal natrvalo.  Našel 

si tam manželku a mají spolu dvě děti. Paní Dana se po jeho odjezdu velmi 

ponořila do práce, aby zapomněla na samotu, kterou pociťovala. Stala se 

vedoucí prodejny, která byla pod jejím vedením vyhlášenou. Její prodejna 

zásobovala školy, školky, věznice i automobilku v Mladé Boleslavi. Kvůli samotě 

také dlouho neslavila ani Vánoce a pracovala přes svátky. Jak sama říkala, ani 

vánoční ubrousek se v tu dobu nesměl objevit v jejím bytě.  

Dnes je již v důchodu, ve kterém se kvůli její pracovité povaze, jak sama 

tvrdí, nudí. Snaží se vyplňovat volný čas čtením, pomáháním ostatním i 

občasnými návštěvami rodiny v USA.  

 


